
中 国 历 史 与 思 想 史 研 究

江苏社会科学 2017/1£ £

΄ ầ ў ṑ Ό ẵ ɞ ṑ қ ẳ ӎ ΄ Ϝ

ͪΤẳ ɝϛדɝ ҕ қ ўṑ Ẅὖּד Ẹ

ӗ ҕ ɞ╒ ד ӎͼ ṑ ͽ ɞ ệד ᵊ

΅ṑ ͪ Ёṑ ◐Ӻ Ғ ΄Ὀ ӁẸ δ◑ ӎ

ṑ ᴭ ɝ₃–ɝ ש ɞ

ўѠ ᾁ х ṑ қ דּ Ё ɞⱬẇ⅞כּ ד Ё

ẳ ӎ Ѡּׁש ҕ Т דּ Ё ɞ⅞כּ Љх Χ

е ṑ шẹ Ό Όɞ щІқ ⅞ Ἤ

ψщ ṑ םיִ ҕͼ ѱͽ Ὀ ɝ Ӂ ‟ ṑ ł Ń

Ёɞ е΄ͪ ҕ ͼ ɥ ɦ ΄ҕִי ў Ӟ΅қ υ

ẵ ɞṑ ў Ẅ ў ɞṑ י Ό

♄ Ὧ ᾆ ў ҕ ɞ

ṑ ў Ὀ Ёɞ ѧ ў ҕ ҕ ᾆ ɞΧ

♄ ӁΧ ўṑ כּ ɞ ♄ ͼ щқ ầ ў

ҕệ Ẹ ҕ כּ ӎͼϚ ͪΤệ ⱬּדІѱɞ ў υ

ɝ ΄ ӗὈָא Ặ ҡ ΅ εσ ў

现代语境中的儒学发展

童 强

内容提要 在中国现代化进程中，传统儒学所依赖的社会生活基础发生了巨大的变化，儒学出现衰

落。现代儒学的重建首先依赖于理论建设。新的理论阐发可以使传统儒学摆脱旧的话语背景，进入现代语

境。既针对现代性所带来的具体问题给予创造性的理论回应，又与当代中国所取得的巨大成就保持着内在

的呼应。儒学需要以自身独特的立场与关怀揭示当代改革开放的伟大成就中尚未揭示出来的核心文化蕴含。

关键词 儒学 儒学重建 去语境化 再语境化
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Confucianism Development Under Modern Language Circumstance
Tong Qiang

Abstract: In the course of ChinaŁsmodernization, accompanied by great changes of social life on which
it is based, Confucianism declines. The reconstruction of modern Confucianism first relies on theoretical con⁃
struction, by which Confucianism breaks the shackle of stereotyped discourse into a modern context. In the
modern context, it not only provides creative response to problems caused by modernity, but also echoes
great contemporary achievements in China. From its unique standpoint, Confucianism is meant to discover
cultural connotations pertained in great achievements of contemporary reform and opening practice.

Keywords: Confucianism; theory; decontextualize; re-contextualize
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